
ION HAIDUC: 

,�0 stare de angoasă . . .  " 

Ion Haiduc are o energie uriaşă. Plin de viaţă, .,aprins", 
volubil, povestitor plin de farmec, cucereşte prin sinceritate. 
Trece prin lume cu optimismul de mână, având pentru fiecare o 
vorbă bună. 

A obţinut, până În acest moment al carierei sale, premii 
naţionale, dintre care două foarte importante. A fost declarat 
.,cel mai bun actor al anului 1983", pentru rolul din spectacolul 
Arturo Ui, În regia lui Emil Reus (alături de Ştefan Iordache, 
laureat pentru Richard al III-lea). În 1987, a luat premiul pentru 
cel mai bun actor al anului, pentru spectacolul Da/bul pribeag 
de O. R. Popescu, În regia lui Ioan Ieremia. 

O Ion Haiduc, care a fost prima ta apropiere de lumea 
teatrului  fi in ce condiţii s-a produs? Ce anume ţi-a 
determinat opţiunea pentru teatru? 

• Eram la Timişoara, în clasa a X-a de liceu, şi eram absolut 
convins că voi urma Medicina, când, într-o zi, aflu că la Şcoala 
Populară de Artă există o secţie de chitară. Pe atunci domnea 
acea furie a Beatles-ilor şi, cum toţi tinerii vroiau să înveţe să 
cânte la chitară, m-am dus şi eu. Când m-am uitat la afişul şcolii 
şi am văzut că există şi o secţie de teatru, nu ştiu de ce, nici azi 
nu pot să-mi explic, m-am decis brusc: ca atras de un magnet, 
m-am dus la verificarea pentru secţia de teatru. Îmi amintesc că 
din comisie făcea parte minunata doamnă Geta Angheluţă, care, 
la ora aceea, era actriţă la Timişoara . . .  Am început să frecventez 
cursurile Şcolii Populare de Artă, de două ori pe săptămână. 
Doamna Geta Angheluţă ne vorbea cu atâta plăcere şi patimă 
despre viaţa din Institut şi despre meseria de actor, încât m-am 
molipsit. După ce am terminat liceul - aveam 1 7  ani şi jumătate-, 
am dat examen l a  I nst itut ,  am i ntrat, am fost studentul  
profesorului Loghin, cu Dem Rădulescu, conferenţiar şi Adriana 
Piteşteanu, şef de lucrări. 

O Cum s-a desenat traiectoria carierei tale Imediat 
după absolvire? 

• Pe vremea aceea era o lege: imediat după absolvire 
trebuia să faci cel puţin trei ani de provincie. Am ales Satu Mare, 
secţia română era de-abia înfiinţată; mi-am făcut stagiul de trei 
ani, ceea ce a însemnat pentru mine un fel de al doilea institut. 
Am jucat, în acea perioadă, 28 de roluri, bune, proaste, mari, 
mici ,  dar am j ucat foarte mult. Apoi m-am mutat la Teatrul 
Naţional din Timişoara, unde am rămas până în 1 990. 

O Tu fiind din Tlmitoara? 
• Eu fiind născut la Oradea, dar locuiam la Timişoara, deci 

pot să mă consider timişorean, afectiv vorbind. 

O Se ftie că la Naţionalul din Timifoara ai avut o 
epocă de glorie, al jucat foarte mult, erai ceea ce se 
cheamă o vedetă locală. Cu toate acestea, ai resimţit 
vreodată complexul actorului de provincie? 

• Şi da, şi nu.  Au existat perioade, la Timişoara, când 
lucrurile nu mergeau foarte bine şi aveam sentimentul acesta; 
mai ales când mă întâlneam cu colegi d in  Bucureşt i ,  când 
vedeam câte un spectacol de excepţie din Bucureşt i ,  mă 
simţeam cumva marginalizat, dar, de prin '80, Naţionalul din 
Timişoara a obţinut o groază de premi i  - premii A.T. M. ,  la 
vremea aceea -, pentru cel mai bun spectacol, cel mai bun 
actor, pentru scenografia . . .  Aveam şi-un festival foarte puternic 
de dramaturgie originală . . .  Asta a fost o perioadă în care nu 
m-am simţit deloc provincial; de altfel, unii cronicari au scris 
.,Capitala teatrală s-a mutat la Tir:nişoara . . .  " 

O Al trăit succesul in carieră? 
• Da. Mi-e şi frică să vorbesc despre asta pentru că încă nu 

mă consider un actor .,terminat". La 47 de ani, nu cred că mi s-a 
încheiat cariera. 

O Al venit la Teatrul "Nottara" din Bucureftl in 1 990. 
Acest transfer a presupus o schimbare totală: o altă 
lume, o altă viaţă intr-un alt ora,. Premeditasefi acest 
fapt, ţi l-ai dorit? 

• N u ,  n ic idecu m .  La pr ima propunere a d i rectoru l u i  
Teatrului  .,Nottara",  d l .  Maşek, de a veni l a  Bucureşti ,  am 
răspuns că nici nu se pune problema, că sunt actor la Timişoara, 
unde am un rost . . .  El a fost destul de insistent; până la urmă, 
m-a pus în faţa unu i  fapt împl in it .  Tocmai începusem un 
spectacol nou, repetam, şi din repetiţie am fost chemat la telefon 
de domnul Maşek, eate mă anunţa că m-a distribuit într-o piesă . . .  
La Bucureşti, m-a aşteptat cu un text, cu un regizor, cu doi 
actori şi cu şampanie. Era vorba de Amor american, pus în 
scenă de Nae Caranfil. Tmpreună cu Victoria Cociaş şi Stelian 
Nistor, am muncit şi am scos acel spectacol. 

O Şi tot atunci, in 1 990, ţi s-a oferit primul rol intr-un 
film, un rol principal ... 

• Ei da, filmul e un capitol separat. Am intrat prima dată în 
viaţa mea la Buftea când aveam 39 de ani, adică foarte târziu. 
Printr-o întâmplare: în '86 se fi lma .Pădureanca" , N icolae 
Mărgineanu îşi căuta actori, m-a găsit, m-a distribuit şi de atunci 
cred că s-a deschis o nouă pagină în viaţa mea. Această pagină ....._ 
este Filmul, pe care îl iubesc foarte tare. ....... 
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O Iar în ultimii ani a i  făcut mult film ... 
• Da, şi poate cu satisfacţii mai mari decât în teatru. Îmi 

doresc foarte mult să fac în continuare film. Din păcate situaţia 
financiară a ţării nu permite o producţie regulată şi confortabilă 
de filme. 

O Ce percepţie ai avut asupra atmosferei din Teatrul 
"Nottara", în 1 990, când te-ai angajat acolo? 

• Mă întrebi un l ucru d e l i cat . . .  Şt i i ,  l u mea se vede 
diferenţiat, în funcţie de locul unde te afli. Dacă te afli într-o 
clădire la etajul 1 O, vezi într-un fel, dacă te afli la parter, altfel, 
dacă te afli la subsol sau la demisol, în cu totul alt fel. .. Imaginea 
mea despre actorii din Bucureşti (pe unii îi cunoşteam personal, 
pe alţii nu), despre ce se petrecea în lumea teatrului bucureştean 
era destul de eronată. De la 600 de kilometri distanţă, se vedea 
altfel decât era în realitate. În momentul când am intrat în echipa 
teatrului bucureştean, nu numai a Teatrului "Nottara",  au căzut 
foarte multe mituri pe care le aveam, s-au născut alte mituri, 
s-au consolidat unele, s-au mai clătinat altele. 

O Aveai peste 40 de ani când te-ai hotărît să te muţi 
definitiv la Bucuretti. A fost un act de curaj? ... 

• Cred că părea o nebunie să-ţi laşi rostul de aproape o 
viaţă, mai ales că îmi consolidasem o poziţie care, în teatru, nu e 
uşor de cucerit. . .  Am lăsat absolut tot şi, la 42 de ani şi jumătate, 
am luat-o de la capăt. A fost şi curaj, bineînţeles . . .  Apoi, trebuie 
să recunosc, o dată venit aici, am avut şi mare noroc. 

O Ai simţit că trebuie să cuceretti un alt public, un 
public nou? 

• De-abia când am venit în Bucureşti am realizat că, 
rămânând la Timişoara, rămâneam un nimic. În fine, poţi să pui 
ghil imele la acest nimic, dar cam aşa ar fi fost, pentru că eu 
aveam un public de zonă, hai să spun că de la Oradea până la 
Reşiţa, în zona de vest, Alba Iul ia, Deva, un public al meu, 
dobândit în desele turnee şi, evident, publicul prezent seară de 
seară în Timişoara. Singura şansă, când am venit în Bucureşti, a 
fost că revista "Teatrul azi", revistele de cultură, scriind cronici şi 
articole despre mişcarea teatrală din ţară, oamenii de teatru, 
actorii ,  regizorii, scenografii mă cunoşteau. Evident că publicul 
de la "Nottara" a trebuit convins şi cucerit. Film făcusem foarte 
puţin până atunci, televiziune nu făcusem deloc, ceea ce nu fac 
nici azi. . .  

O Să înţeleg că te nemulţumette lipsa solicitărilor din 
partea teatrului TV? 

• Dacă am u n  of, acesta este aproape i nex istenta 
colaborare dintre mine şi  teatrul TV sau filmul TV, televiziunea 
rămânând încă, la această oră, instituţia care poate impune în 
memoria publicului o figură, un personaj , o personalitate. 

O Ai câftigat foarte mult datorită firii tale deschise, 
dezinvolte . . .  Ai un tarm specia l ,  care îţi netezette, 
drumul către in imi le oamenilor de pe stradă, către 
partenerii ocazionali "de bere", către "publicul" tău din 
viaţă. Plutette asupra ta acea aură de boem, dacă nu te 
superi, chiar de aventurier . . .  Ţi-ai construit această 
"poză:' sau chiar ata efti? 

• Intrebarea aceasta îmi place foarte mult, mai ales că nu 
mi-a pus-o prea multă lume . . .  Am întâlnit actori care încearcă să 
se poarte boem, încearcă să se poarte ca vedetele, uneori chiar 
sunt ridicoli . . .  "vai , nu dau interviuri " ,  "vai, de unde aţi aflat 
numărul meu de telefon? . . .  " Te-apucă şi râsul. .. Nu ştiu dacă 
sunt aventurier ori boem, probabil că sunt din toate câte puţin; 
eu mă port, efectiv, cum simt. Cine mă cunoaşte mai bine, ştie 
lucruri - aş putea spune extraordinare sau extravagante -
despre mine ,  aşa, până la a-i  u i m i  pe cei d i n  j u r .  Îi aud 
întrebându-se: "cum a făcut Haiduc u n  asemenea lucru?" 
Oricum, nu e nimic "construit" în manifestările mele. Sunt foarte 
sociabil, aşa am fost mereu, atât că la Timişoara eram destul de 
răsfăţat, iar când am venit la Bucureşti şi m-am comportat la fel, 
adică m-am purtat ca omul cunoscut de toată lumea, am avut 

surpriza să văd că, încercând o glumă, de exemplu, eram privit 
straniu şi provocam reacţii stranii. Acest lucru m-a făcut să-mi 
spun atunci "stai, măi băiete, că aici nu te ştie nimeni"; chiar m-a 
complexat, la un moment dat. 

O Pe ce ai pune preţ mai mare dacă ar fi să alegi 
între iubire fi prietenie? 

• Dacă mă întrebai acest lucru până acum vreo � ani, ţi
aş fi spus: prietenia. Acum sunt din ce în ce mai convins de 
vorba aceea a lui Marin Preda: "Dacă dragoste nu e, nimic nu 
e . . .  " Şi e valabilă pentru orice, nu doar în relaţiile dintre oameni. 
În meseria noastră, în primul rând. 

O De ce natură au fost cele mai mari satisfacţii ale 
tale până acum, artistice sau personale? 

• Sunt împărţite. Am avut satisfacţi i  profesionale foarte 
mari, am avut căderi profesionale foarte mari. Au fost bucurii 
imense pe plan sentimental, pe plan familial; am avut şi căderi 
foarte mari. Nu pot să tranşez şi să-ţi spun exact. E ca-n viaţă! 

O Care este starea de spirit a lui Ion Haiduc la ora 
asta fi ce proiecte artistice ar vrea să i se împlinească? 

• Starea de spirit a lui Ion Haiduc, în aceste momente, e 
uşor confuză. Şi asta nu din pricină că n-aş şti ce am de făcut şi 
nu aş dori ceva anume . . .  Îmi pare rău că trebuie să aducem 
economicul în discuţie, dar sunt obligat să spun că starea 
financiară a breslei mele este absolut jenantă. Nu înţeleg cum 
nişte oameni care ne conduc şi care au ajuns unde sunt şi 
datorită breslei mele - pentru că, dacă ne amintim momentul 
Revoluţiei, actorii, atât în Bucureşti, cât şi la Timişoara şi în restul 
ţării au avut un aport deosebit în a capta mulţimea şi a porni 
tăvălugul ăsta care a schimbat faţa României -, nu înţeleg cum 
aceşti oameni ne-au uitat. Domnii noştri guvernanţi au cu totul 
alte probleme. E firesc, dar noi suntem o mână de oameni, 
suntem o mie şi ceva de oameni în ţară care facem această 
meserie. Nu se poate ca un tânăr actor să aibă salariul mai mic 
decât femeia care păzeşte maşini în parcarea de la "Eva" . . .  
Trebuie să înţeleagă toată lumea că această breaslă e alcătuită 
din oameni speciali. Nu oricine poate fi actor. Aproape oricine, 
dacă are un creier normal , poate fi inginer, doctor, om de 
afaceri, poate ajunge chiar ministru. Dar artist, nu. Există oameni 
cu daruri de la Dumnezeu, pe care şi le cultivă, fac o şcoală 
unde se intră foarte greu - mă refer la artişti în general şi la actori 
în special -, cum se poate să fie plătiţi ca ultimii oameni? Nu-i 
normal. Ăsta e un lucru care îmi creează o stare de angoasă şi 
de lehamite. Foarte mulţi actori fac afaceri. Cum îi stă unui actor 
să zică "eu am o măcelărie, în timpul liber car, încarc carne . . .  "? 
Şi asta, ca să aibă din ce trăi ca să poată face teatru! 

O Şi totufi ce vă menţine în luptă fi in meserie? 
• Dracul din noi. Sau Dumnezeu din noi. Sunt un optimist 

incurabil. Pentru unii, asta e o dovadă de prostie . . .  Dacă e aşa, 
voi rămâne prost toată viaţa. Dar să revenim la proiecte. Aştept 
Revizorul de Gogol, spectacol pe care l-am lucrat până în vară, 
în regia lui Mircea Cornişteanu. Cred că va fi un eveniment în 
stagiunea teatrală. Am început o colaborare la Teatrul Odeon, 
voi juca în Crimă fi pedeapsă. La "Nottara" se pare că voi juca 
într-o piesă pe care mi-o doresc de foarte mulţi ani, dar sunt atât 
de superstiţios încât, de teamă că nu se va mai împlini, nu-ţi 
spun despre ce este vorba. Apoi, am dat o probă de film cu un 
celebru regizor francez, Bernard Tavernier; se pare că m-a ales 
şi că vom începe filmările. Pentru asta sunt foarte bucuros. 
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